
 
 

 

Elisabeth Sonneck – Staccato Glissando 
SEP 14 – OCT 25, 2024  |  OPENING SEP 13, 2024                     

(Deutsch Fassung unten) 
 
Ronewa Art Projects is pleased to present a solo show of new works by Berlin artist Elisabeth Sonneck, opening 
on September 13, 2024. Sonneck’s practice is a dialogue between the intrinsic properties of her everyday 
materials and the situational elements of space. For the exhibition Staccato Glissando, Sonneck presents a site-
specific installation of paintings that underscores her sculptural approach to paper and her enduring 
experimentation with the infinite nuances of color.  
  
The musical terms staccato (abrupt end) and glissando (glide) describe the two core painterly gestures that 
characterize Sonneck’s painting practice. Her broad and steady freehand brushstrokes layer bands of color in a 
rhythmic repetition. This methodical technique provides Sonneck with a necessary counterbalance to the endless 
possibilities of color: like musical notes, an infinite spectrum exists between one color and another. The staccato 
stops at the end of her brush strokes leave behind a ledger of the numerous color variations and tonal 
relationships that emerge through her process.   
  
Echoing her understanding of color, Sonneck’s paper installations emphasize the fluidity and instability of physical 
forms in space, a mode she has been working on since 2006. Her signature “scrollpaintings” have no crystallized 
form – each may be suspended from the ceiling, unfurled across the floor, or standing cylindrically upright. 
Sonneck guides the long sheets of paper to behave in organic ways, allowing its weight and material tension to 
find a natural balance, often incorporating found objects as counterweights. Site-specificity is an integral part of 
Sonneck’s practice. Attuned to the unique characteristics of an exhibition space, the precise formation her 
installations take depends entirely on the anatomy of the space. Staccato Glissando also presents Sonneck’s 
“Clipage (variable)” series, which carries the principles of her practice into smaller hanging paper assemblages 
and introduces the paradoxical concept of reproduction. Arranged together with gouache paintings are 
photocopies of the works, skewing the separation between copy and original.   
 
Sonneck’s work is a controlled experiment: through an intimate knowledge of her materials, she balances the 
strict parameters of her method with the fluctuating elements of environment, the fluidity of form, and the 
unpredictability of color. 
 
The exhibition marks Ronewa Art Projects’ third presentation of Sonneck’s work, and her first solo show at the 
gallery’s Postdamer Straße location. Please celebrate the opening of Staccato Glissando with us on September 
13 from 18:00 to 21:00, during Berlin Art Week 2024. Elisabeth Sonneck will be present at the opening. 
 
Artist Biography: 
Elisabeth Sonneck (b.1962) was born in Bünde, Germany, and lives and works in Berlin. She trained in sculpture 
and has held several art academy teaching positions and led curatorial projects that focus on color and space. 
Her work has been widely shown in museums, art institutions, galleries, artist-run spaces, and in public space, 
and is included in private and public collections worldwide (Austria, Canada, Germany, Hongkong, Italy, 
Switzerland, and The Netherlands).  
 
Her recent solo shows include Galeria NAVE (Lisbon, PT), rosalux (Berlin, DE), Spazio In Situ (Rome, IT), Megazzino 
Spazienne (Milan, IT), Stiftung Konzeptuelle Kunst im Museum Wilhelm Morgner (Soest, DE), Kunstverein 
Neukölln (Berlin DE), IWE Art Museum (Kunming, CN), Brunnhofer Gallery (Linz, AT), Georgium Anhaltische 
Gemäldegalerie (Dessau, DE), Kunstmuseum Ahlen (DE), and Museum gegenstandsfreier Kunst (Otterndorf, DE).  



 
 

 

Sonneck’s participation in international group exhibitions include at Gallery Roger Katwijk (Amsterdam, NL), 
Vordemberge-Gildewart Haus (Osnabrück, DE), Museum gegenstandsfreier Kunst (Otterndorf, DE), Stiftung 
Konzeptuelle Kunst im Museum Wilhelm Morgner (Soest, DE), Galeria Promocyjna (Warsaw, PL), Fabbrica Del 
Vapore Via Farini (Milan, IT), Gallery Heike Strelow (Frankfurt, DE) Studiogalerie Haus am Lützowplatz (Berlin, DE) 
Kunstraum Hochdorf (CH), Mumu Gallery (Tainan, TW), Brunnhofer Gallery (Linz, AT) Gallery Rupert Pfab 
(Düsseldorf, D), Prague City Gallery (CZ), Künstlerhaus Dortmund (DE), Kunstmuseum Bremerhaven (DE), 
Kunstmuseum Gelsenkirchen (DE), Boris Yeltsin Centre (Yekaterinburg, RU), Österreichisches Papiermacher 
Museum Steyrermühl (AT), New Bedford Art Museum (New Bedford, US), Georg Kolbe Museum (Berlin, DE), 
Guardini-Galerie (Berlin, DE), Vasarely Museum (Budapest, HU), Mies van der Rohe Haus, (Berlin, D) Staatliches 
Museum Schwerin (DE), NGBK (Berlin, DE), and Sanssouci Palace (Potsdam, DE). 
 
OPENING RECEPTION: 
Friday, September 13, 2024 
18:00 – 21:00 
 
EXHIBITION DATES: 
September 14 – October 25, 2024 
 
OPENING HOURS: 
Wednesday to Saturday 
12:00 – 18:00 
 
For further information or press requests, please don’t hesitate to contact us. 
 
RONEWA ART PROJECTS 
Postdamer Straße 91, 10785 Berlin 
+49 30 77378730 
contact@ronewa.com 
www.ronewa.com 
___________________________________________________________________________________________ 
 
Elisabeth Sonneck – Staccato Glissando 
SEP 14 - OCT 25, 2024  |  ERÖFFNUNG SEP 13, 2024 
 
Ronewa Art Projects freut sich, eine Einzelausstellung mit neuen Arbeiten der Berliner Künstlerin Elisabeth 
Sonneck zu präsentieren, die am 13. September 2024 eröffnet wird. Sonnecks Praxis ist ein Dialog zwischen den 
intrinsischen Eigenschaften ihrer Alltagsmaterialien und den situativen Elementen des Raums. In der Ausstellung 
Staccato Glissando zeigt Sonneck eine ortsspezifische Installation ihrer Malerei, die ihren skulpturalen Umgang 
mit Papier und ihr fortwährendes Experimentieren mit den unendlichen Nuancen der Farbe hervorhebt. 
 
Die musikalischen Begriffe staccato (abruptes Ende) und glissando (Gleiten) bezeichnen die beiden zentralen 
malerischen Gesten, die Sonnecks malerische Praxis charakterisieren. Ihre breiten und ruhigen, freihändigen 
Pinselstriche schichten Farbbahnen in rhythmischer Repetition. Dieses methodische Verfahren gibt Sonneck den 
notwendigen Ausgleich zu den unendlichen Möglichkeiten der Farbe: Wie bei musikalischen Noten existiert 
zwischen den einzelnen Farben ein unendliches Spektrum. Das staccato bildet das Ende der Pinselzüge und 
hinterlässt den Niederschlag der zahlreichen Farbvarianten und tonalen Beziehungen, die durch ihren Prozess 
entstehen. 



 
 

 

 
Als Echo ihres Verständnisses von Farbe betonen Sonnecks Papierinstallationen die Fluidität und Instabilität 
physischer Formen im Raum, ein Modus, an dem sie seit 2006 arbeitet. Ihre charakteristischen „Scrollpaintings“ 
ergeben keine kristallisierte Form – sie können jeweils von der Decke hängen, sich auf dem Boden entrollen oder 
zylindrisch aufrecht stehen. Sonneck lässt die langen Papierbahnen sich auf organische Weise verhalten, so dass 
deren Gewicht und Materialspannung ein natürliches Gleichgewicht eingehen, wobei sie oft gefundene Objekte 
als Gegengewichte einsetzt. Ortsbezogenheit ist ein wesentlicher Bestandteil von Sonnecks Praxis. Auf die 
spezifischen Merkmale eines Ausstellungsraums ausgerichtet, hängt die genaue Formation ihrer Installationen 
ganz von der Anatomie des Raums ab. Staccato Glissando präsentiert zudem Sonnecks “Clipage (variable)”-Serie, 
die die Prinzipien ihrer Praxis in kleinformatige Papier-Assemblagen überträgt und das paradoxe Konzept der 
Reproduktion einführt. Die Gouachen werden mit Fotokopien dieser Arbeiten kombiniert, was die Trennung 
zwischen Kopie und Original unterläuft. 
 
Sonnecks Arbeit ist ein kontrolliertes Experiment: In intimer Kenntnis ihres Materials schafft sie ein Gleichgewicht 
zwischen den strikten Parametern ihrer Arbeitsweise und den fluktuierenden Elementen der Umgebung, der 
Wandelbarkeit der Form und der Unvorhersehbarkeit der Farbe. 
 
Die Ausstellung ist die dritte Präsentation von Sonnecks Arbeiten bei Ronewa Art Projects und ihre erste 
Einzelausstellung in der Galerie in der Postdamer Straße. Feiern Sie mit uns die Eröffnung von Staccato Glissando 
am 13. September von 18:00 bis 21:00 Uhr im Rahmen der Berlin Art Week 2024. Elisabeth Sonneck wird bei 
der Eröffnung anwesend sein. 
 
Biographie: 
Elisabeth Sonneck (*1962) wurde in Bünde, Deutschland, geboren und lebt und arbeitet in Berlin. Sie ist studierte 
Bildhauerin, hatte mehrere Lehraufträge an Kunsthochschulen inne und arbeitete in kuratorischen Projekten zum 
Thema Farbe und Raum. Ihre Arbeiten wurden in Museen, Kunstinstitutionen, Galerien, künstlerischen 
Projekträumen und im öffentlichen Raum gezeigt und befinden sich in internationalen privaten und öffentlichen 
Sammlungen (Deutschland, Hongkong, Italien, Kanada, Niederlande, Schweiz, Österreich). 
 
Zu ihren jüngsten Einzelausstellungen zählen Galeria NAVE (Lissabon, PT), rosalux (Berlin, DE), Spazio In Situ (Rom, 
IT), Megazzino Spazienne (Mailand, IT), Stiftung Konzeptuelle Kunst im Museum Wilhelm Morgner (Soest, DE), 
Kunstverein Neukölln (Berlin DE), IWE Art Museum (Kunming, CN), Brunnhofer Gallery (Linz, AT), Georgium 
Anhaltische Gemäldegalerie (Dessau, DE), Kunstmuseum Ahlen (DE) und Museum gegenstandsfreier Kunst 
(Otterndorf, DE). 
 
Sonneck nahm an internationalen Gruppenausstellungen teil, unter anderem in der Galerie Roger Katwijk 
(Amsterdam, NL), im Vordemberge-Gildewart Haus (Osnabrück, DE), im Museum gegenstandsfreier Kunst 
(Otterndorf, DE), in der Stiftung Konzeptuelle Kunst im Museum Wilhelm Morgner (Soest, DE), Galeria 
Promocyjna (Warschau, PL), Fabbrica Del Vapore Via Farini (Mailand, IT), Galerie Heike Strelow (Frankfurt, DE), 
Studiogalerie Haus am Lützowplatz (Berlin, DE), Kunstraum Hochdorf (CH), Mumu Gallery (Tainan, TW), 
Brunnhofer Gallery (Linz, AT), Galerie Rupert Pfab (Düsseldorf, D), Prague City Gallery (CZ), Künstlerhaus 
Dortmund (DE), Kunstmuseum Bremerhaven (DE), Kunstmuseum Gelsenkirchen (DE), Boris Yeltsin Centre 
(Yekaterinburg, RU), Österreichisches Papiermacher Museum Steyrermühl (AT), New Bedford Art Museum (New 
Bedford, US), Georg Kolbe Museum (Berlin, DE), Guardini-Galerie (Berlin, DE), Vasarely Museum (Budapest, HU), 
Mies van der Rohe Haus, (Berlin, D) Staatliches Museum Schwerin (DE), NGBK (Berlin, DE) und Schloss Sanssouci 
(Potsdam, DE). 



 
 

 

 
ERÖFFNUNG: 
Freitag, 13. September 2024 
18:00 - 21:00 
 
AUSSTELLUNGSDAUER: 
14. September - 25. Oktober 2024 
 
ÖFFNUNGSZEITEN: 
Mittwoch bis Samstag 
12:00 - 18:00 
 
Für weitere Informationen oder Presseanfragen kontaktieren Sie uns bitte. 
 
RONEWA ART PROJECTS 
Postdamer Straße 91, 10785 Berlin 
+49 30 77378730 
contact@ronewa.com 
www.ronewa.com 
 


